
  وزیر امور خارجه اخیرا از پلن بی  در ارتباط با برجام سخن به میان آورده است، 
غرب هم یک پلن بی  دارد که این پلن شاید مطلوب نباشد، به نظر شما پلن بی  ایران 

چیست و چه ابعادی خواهد داشت؟
زمانی که مسئولان سیاست خارجه یک کشور از پلن بی  سخن به میان می آورند، به این 
معناست که در اجرای برنامه محوله به آنها  موفق  نبوده اند مشخصا در موضوع هسته ای پلن 
بی  توسط برخی از مسئولان سیاست خارجه مطرح می شود که در معنای شکست دیپلماسی 

هسته ای است. 
 یعنی دستگاه سیاست خارجه نتوانسته ماموریت در ارتباط با پرونده هسته ای 

را به سرانجام برساند؟
 پرونده هسته ای به مهم ترین چالش سیاست خارجه کشور یعنی تحریم ارتباط دارد. به 
همین علت حل این پرونده موضوع مهمی است. در چنین شرایط مهمی بحث تغییر رویکرد 
در سیاست خارجی و به تبع آن تغییر  برخی کارگزاران سیاست خارجه باید در دستور کار 

قرار گیرد. 
  به این ترتیب احتمالا پلن بی  یعنی برخی به دنبال تغییرات در سیاست خارجه 

برای عبور از شرایط و بن بست کنونی هستند؟
 من معتقدم دولت از یک ضعف در سیاست های خود برخوردار است. این ضعف در سایر 
بخش ها از جمله سیاست خارجه خود را نشان می دهد. این ضعف؛ ضعف دوگانگی است. 
دوگانه هایی که در کشور ما شکل گرفته نه تنها باعث ایجاد پیشرف نشده بلکه در برخی موارد 
باعث ضعف هم شده است مانند دوگانه تعهد و تخصص یا در سیاست خارجه دوگانه میدان و 
دیپلماسی. مدیریت سیاسی موفق باید بتواند این دوگانگی ها را در قالب یک برنامه مشخص، 
قابل پیش بینی و توام با پاسخگویی از میان بردارد. در حوزه سیاست خارجی وقتی میدان و 
دیپلماسی تبدیل به دوگانه شود، نقش کاهنده ایفا خواهند کرد اما وقتی هر دو در دل یک 

برنامه عمل کنند طبیعتا نتیجه هایی حاصل خواهد شد. 
  این دوگانگی چه آثاری بر روی جایگاه ایران در معادلات بین المللی دارد؟

 این دوگانه باعث تحمیل دو نگاه جهانی و منطقه ای شده است. دولت گذشته مورد انتقاد 
قرار می گرفت که در مورد منطقه بی تفاوت عمل می کند و به دولت کنونی هم این نقد 
وجود دارد که نگاه میدان محور دارد و به رفع چالش هسته ای کشور و تحریم توجهی ندارد. 
عملا مسئولان وزارت خارجه خود را تنها در چند کشور منطقه می بینند در حالی در سطح 

بین المللی بالاترین سطح تصمیمات و رفتارها علیه زندگی ایرانی در حال اتخاذ است. 
  چه تغییری باید صورت بگیرد که میدان و دیپلماسی در کنار یکدیگر قرار 
بگیرند تا شرایط در سیاست خارجه دچار تغییراتی شود که فشارهای بین المللی 

کاهش یابد؟
اقداماتی باید در این ارتباط صورت بگیرد، یکی از این اقدامات در عرصه رویکردهاست. 
سیاست خارجه کشور تحت تاثیر شعارهای بدون امکان عملیاتی شدن قرار گرفته است. به 
عبارت بهتر سیاست خارجه کشور سخنرانی محور در حال اجراست. در حالی که سخنرانی 
فقط ادعایی در یک سمت است و واقعیت های بین المللی را هم باید در نظر گرفت. وقتی با 
واقعیت های بین المللی مواجه می شویم همان افرادی که معتقد بودند سیاست خارجی تنها 

20 درصد از مشکلات کشور است،  در عمل  دیدند چنین نیست
  البته شعارها که همیشه هست، شعارهای اقتصادی هم دادند؛ آن شعارها چه 

میزان به ثمر نشسته است؟
بله. تجربه نشان داد که اقتصاد به شدت درون گرای بدون سیاست خارجی عملا شعاری بود 

که شعارهای سیاست خارجی این دولت را تکمیل کرد بدون اینکه آثار داشته باشد. 
  البته دولت معتقد است که شانگهای می تواند گره از کار مشکلات ایران 
بگشاید. این گفته  با گذشت چند ماه از عضویت دائم ایران در شانگهای چه میزان 

به ثمر رسیده است؟
 مناسبات ایران در شانگهای و حتی با کشوری مانند چین به شدت تحت تاثیر موانعی شکل 
گرفت که در عرصه سیاست خارجی وجود دارد. مانعی مانند تحریم های بین المللی و عدم 

اجرای ستون های اف ای تی اف در ایران. 
  با این حساب مسأله تغییر رویکرد در دستگاه سیاست خارجی بسیار 

جدی است؟
 من معتقدم این موضوع یعنی تغییر رویکرد در شرایط کنونی برای عبور از چالش ها 
به شدت مهم است. نقدی البته به دولت گذشته هم وارد است. اخیرا برخی از مسئولان 
دولت گذشته ادعا می کنند که شرایط برای شکل گیری تصمیمات بهینه برای منافع 
ملی فراهم بود اما موانعی وجود داشت. من این بهانه سازی را قبول ندارم چون هر دولتی 
اکثریت را در شورای عالی امنیت ملی دارد و می تواند نظر خود را غالب کند کما اینکه این 
دولت هم این کار را کرده و یک نظر غیر تنش زدا حاکم بر سیاست خارجی شده است.  
در شرایط کنونی باید رویکرد تغییر کند. کشور باید به این نتیجه برسد که به سمت 
تنش زدایی پیش رود و منافع ملی کشور قربانی تنش بین قدرت ها نشود. آنچه در دنیای 
امروز اصل است، تنش بین قدرت هاست و دیگر امور برای قدرت ها فرع به حساب می آید 
به ویژه تنش هسته ای ایران برای کشورهایی مانند چین، روسیه و آمریکا فرع بر تنش های 
اصلی است که با همدیگر دارند.  هنر سیاست خارجی آن است که نگذارد به منافع ما در 
سطح بین اللملی آسیبی وارد شود. بنابراین رویکرد باید تغییر کند و در سیاست خارجی 
تنها باید بر اساس منافع ملی کشور تصمیم گیری شود و هر زمانی این کار صورت گیرد 

امکان تنش زدایی فراهم خواهد شد.
  آیا نقد دیگری بر این روند در سیاست خارجی هم وجود دارد؟

 بله. کارگزاری ها باید در دستگاه سیاست خارجه تغییر کند.  نظرات و مصاحبه های بنده 
موجود است. من قبل از روی کار آمدن دولت روحانی اعلام کردم که باید پرونده هسته ای 
از شورای عالی امنیت ملی به وزارت خارجه منتقل شود. شاهد بودیم که این کار هم 
صورت گرفت و نتیجه آن شکل گیری برجام بود. در حال حاضر من عکس این نظر را دارم 
و باید پروند هسته ای از وزارت خارجه به شورای عالی امنیت ملی منتقل شود و در آنجا 
یک تیم فراجناحی و فرا دولتی مسئولیت دیپلماسی هسته ای را در دستور کار قرار دهد. 
  ظریف هم از میدان و دیپلماسی می گفت. چرا با وجود آن دوگانگی اما 

برجام به نتیجه رسید و ولی اکنون نه؟
 واقعیت آن است که در وزارت خارجه در حال حاضر این دوگانگی میدان و دیپلماسی 
اثر گذاشته است. اکنون دیپلماسی در حاشیه قرار گرفته اند. در حالی که میدان در کنار 
دیپلماسی در یک سیاست تلفیقی بهتر می تواند منافع ملی را تامین کند اما چیدمان 
وزارت خارجه در حال حاضر به گونه ای است که امکان رسیدن به توافق را به حداقل 

رسانده، کما اینکه بخشی از فرصت های سیاست خارجی از دست رفت. 
  اگر پرونده هسته ای به شورای عالی امنیت ملی برود تضمینی وجود دارد 

که موانع بازگشت به توافق برداشته شود؟
 اول باید تصمیم گیری شود که پرونده به شورای عالی امنیت ملی منتقل شود و در 
آنجا یک تیمی متشکل از دیپلمات ها و کارشناسان فراجناحی و فرادولتی و ذیل نظر 
شورای عالی امنیت ملی مسئولیت کار را عهده بگیرند. در اینجا بخشی از کار در داخل 
و بخشی از کار باید در خارج شدت گیرد. بخشی که مربوط به داخل است یعنی رساندن 
کشور به اجماع لازم برای تقویت قدرت چانه زنی است. تا زمانی که در داخل عدم اجماع 
وجود  داشته باشد کشورهای خارجی تنها به دنبال تضعف قدرت چانه زنی ایران هستند 
و همزمان هم باید اختیاراتی به تیمی فراجناحی و فرادولتی داده شود تا دیپلماسی 
هسته ای کشور و سایر تنش های خارجی کشور را حل کند. در دنیای امروز بسیاری 
از بازیگران منافع خود را در تنش دنبال می کنند. آنها هر دو سال یک جنگ را به دنیا 
تحمیل می کنند. متأسفانه ایران یکی از کشورهایی است که همواره تلاش می کنند آن 
را به کمینگاه جنگ ارجاع دهند. کشور باید به گونه ای زیرکانه از این کمین گاه پرهیز و 
وارد یک فضای تنش زدا شود و فضایی که منافع ملی حفظ شود فضایی که در آن بتوان بر 
اساس منفعت عمومی جامعه تصمیم گرفت و اجازه نداد برخی بازیگران عرصه بین المللی 
تصمیماتی را برای ایران بگیرند. ایران می تواند با حل و فصل پرنده هسته ای خود به یکی 
از این بازیگران تبدیل شود و این مورد عملیاتی نخواهد شد مگر اینکه میدان و دیپلماسی 
در کنار هم قرار بگیرند.  بسیاری از دلسوزان موارد و نکته ها و نظرات خود را در ارتباط با 
چالش های داخلی و خارجی اعلام کرده اند. حال باید دید چه زمانی در ارتباط با اتخاذ 

تصمیم دقیق و کارشناسانه برای عبور از چالش های مختلف کشور اتخاذ خواهد شد. 
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خبـــــر

 مقام معظم رهبری:    
اهتمام خبرگان در رسیدگی به مسائل 

گوناگون کشور مطالبه رهبری است
 ادامه از صفحه 2/ ایشان تبیین علت اصلی دشمنی ها 
برای مردم را ضروری دانستند و افزودند: با تبیین این علت 
اصلی، دیگر کسی نباید در فضای مجازی و غیر از آن، بگوید 
جمهوری اسلامی برای خود دشمن می تراشد زیرا این 
ذات مردم سالاری دینی است که موجب ابطال نقشه های 

بدخواهان و عامل دشمنی آنها است. 
  بنیه قوی مردمی نظام حجت را بر همه مسئولان و 

علما تمام کرده است
حضرت آیت ا... خامنه ای،  شأن دوم اعضای مجلس خبرگان 
را »شأن علمایی« آنها برشمردند و بیان کردند: بنیه مردمیِ 
قوی جمهوری اسلامی و ارتباط و اتکا مردم و نظام به یکدیگر، 
ثروتی ملی، حقیقتی غیرقابل کتمان و بی نظیر یا لااقل 
کم نظیر در دنیا است که جلوه های آن در ماجرای کرونا و به 
میدان آمدن مردم، کمک های مؤمنانه و همچنین حضور و 
تلاش های مردم در کمک به آسیب دیدگان حوادث طبیعی 
حقیقتا حیرت انگیز است. ایشان راهپیمایی 22 بهمن امسال 
را تجلیّ دیگری از بنیه مردمیِ قوی نظام خواندند و خاطرنشان 
کردند: در کجای دنیا مشابه چنین اجتماع عظیمی برای یک 
امر سیاسی وجود دارد که مردم با این کثرت و تنوع جمعیت و 
سلایق، از پیران قدخمیده تا نوجوانان نورسیده، چهل و چند 
سال پشت سر هم و در شرایط آب و هوایی غالبا سخت، هر 
سال در صحنه حاضر شوند؟ این پشتوانه و بنیه مردمی قوی 
نظام است که البته ما به آن عادت کرده ایم و شاید عظمت آن را 
خوب درک نکنیم. مقام معظم رهبری افزودند: حضور مردم، 
حجت الهی را بر ما مسئولان و علما تمام کرده است و اینکه 
فقط به این ثروت ملی افتخار کنیم، کافی نیست بلکه باید این 
ثروت را مستمرا حفظ و زیاد کنیم و به وظایف خود در این 
زمینه عمل کنیم. ایشان نقش دین و علما را در شکل گیری 
این گونه حرکت های ملی و انقلابی، مهم و بی بدیل برشمردند و 
خاطرنشان کردند: در انقلاب اسلامی هم امام خمینی به عنوان 
یک عالم دینی و مرجع تقلید نقش آفرین بود که توانست به 
پشتوانه میراث هزار ساله علمای دین و اعتماد و اعتقادی که 
در مردم به آنها شکل گرفته بود، ملت را از تهران تا روستاها 
و شهرهای دوردست با شعار واحد به حرکت درآورد که این 
کار از هیچ حزب و شخصیت سیاسی دیگری ساخته نبود. 
حضرت آیت ا... خامنه ای، ثروت عظیم و تهدیدزدای حضور 
و بنیه مردمی برای نظام را حیاتی دانستند و گفتند: علما 
فارغ از داشتن یا نداشتن مسئولیت دولتی، برای حفظ این 
سرمایه عظیم وظایف سنگینی دارند که مهم ترین آن جهاد 
تبیین است، ضمن اینکه »تقوا، صداقت، پاکدستی، پرهیز از 
موارد شبهه ناک، انگیزه خدایی و دعوت کردن با عمل نه فقط 
با زبان« مردم را دلگرم و خاطرجمع می کند. ایشان علما را به 
ارتباط با جوانان و دانشجویان و حضور در مراکز دانشجویی 
سفارش کردند و گفتند: با حرف نو، بیان نو و منطق نو، با 
جوانان گفت گو و گره های ذهنی آنها را باز کنید البته در برابر 
شبهاتی هم که پاسخ آنها را نمی دانیم بگوییم نمی دانم یا باید 
بررسی کنم. مقام معظم رهبری تشکیل حلقه های معرفتی 
از فضلای جوان و پرُ شمار و صاحب فکر در شهرهای مختلف 
با محوریت علمای بزرگ و اعضای مجلس خبرگان را گامی 
دیگر برای ارتباط مؤثر با جوانان، خواندند و افزودند: از شبهه 
هم نباید رنجید و همچنانکه مرحوم شهید مطهری خودش 
شبهه و پاسخ آن را کشف می کرد، باید برای مواجهه با شبهه 

آماده شد. 
  مراقب باشیم حرف سست و بی منطق نزنیم

ایشان افزودند: شبهات مانند تحریم ها است و موجب مطالعه و 
فکر و تحقیق برای پاسخگویی می شود همان طور که تحریم ها ما 
را وادار کرد در مسائل مختلفی مانند دفاعی، درمانی و سلامت به 
دستاوردهای جدیدی دست یابیم که اگر تحریم ها نبود، مطمئنا 
این پیشرفت های فنی و صنعتی وجود نداشت. مقام معظم 
رهبری سؤال ها و شبهه های جوانان را نیازمند بیان منطقی و 
اقناعی دانستند و گفتند: مراقب باشیم حرف سست و بی منطق 
نزنیم که البته وظیفه پشتیبانی فکری مجموعه های جوان و افراد 
صاحب فکر، برعهده حوزه علمیه قم و سایر حوزه های علمیه است. 
حضرت آیت ا... خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان با تأکید بر 
ضرورت امیدآفرینی، سیاست مستمر دشمن را یأس آفرینی 
خواندند و با اشاره به نامه یک گروه سیاسی در سال ۱۳۶۹ به یکی 
از مسئولان کشور گفتند: یک سال پس از رحلت امام بزرگوار، 
آن گروه در نامه ای سرگشاده و سراسر یأس آفرین نوشت کشور 
و ملت به لبه نابودی و ویرانی رسیده است. مقام معظم رهبری 
عنوان کردند: کسانی که خودشان و شخصیت شان در معرض 
نابودی و ویرانی است، همه چیز را از این زاویه می بینند اما در 
مقابل، کسانی که دل و ذهنی پرُ از امید دارند، امیدوارانه به مسائل 
و تحولات نگاه می کنند که امیدواریم خداوند همه ما را موفق 
بدارد که با این نگاه، و به پشتوانه لطف الهی و حضور مردمی، 
 به وظایف خود با جدیت و بدون خستگی و سستی عمل کنیم. 

  برگزاری نشست چهارجانبه
 ایران، روسیه، ترکیه و سوریه

معاون وزیر امورخارجه روسیه از احتمال برگزاری 
نشست چهار جانبه تهران، مسکو، دمشق و آنکارا در سطح 
وزیران امورخارجه خبر داد. میخائیل بوگدانوف در گفت وگو 
با خبرگزاری اسپوتنیک خاطر نشان کرد که احتمال 
برگزاری یک نشست چهار جانبه میان وزیران امورخارجه 
ایران، روسیه، ترکیه و سوریه در آینده نزدیک وجود دارد و 
مسکو در حال کار روی ایجاد توافقات احتمالی میان آنکارا 
و دمشق و بهبود اوضاع در خاورمیانه است. بوگدانوف افزود: 
ایران نیز تمایل خود را برای پیوستن به روند مذاکرات اعلام 
کرده است. نحوه برگزاری نشست چهارجانبه در سطح 
وزرای امورخارجه با حضور ایران در حال بررسی است. 
همه ما یک هدف مشترک برای حل و فصل اوضاع پیرامون 
سوریه و ثبات در منطقه خاورمیانه داریم. وی همچنین 
گفت: قرار بود در تماس های فعلی میان نیروهای امنیتی و 
دیپلمات ها شرایطی برای مذاکرات سوریه و ترکیه فراهم 
شود که ممکن است زمینه را برای توافق های احتمالی 

آماده کند.

پرونده سال پنجم  6
a شماره 1501  r m a n m e l i . i r

شنبه 
1401 .12 .06

04شعبان25/1444  فوریه      2023

 فری بیکن: 
 دولت بایدن صداوسیما را 

از تحریم های آمریکا معاف کرد
4 اسفند پایگاه خبری واشنگتن فری بیکن به یک اطلاعیه 
خطاب به کنگره آمریکا دست پیدا کرده است که نشان می دهد 
آنتونی بلینکن، وزیر امورخارجه آمریکا در تاریخ ۱5 فوریه 
سازمان صداوسیمای ایران را از تحریم های واشنگتن علیه 
تهران معاف کرده است. این معافیت به صداوسیمای جمهوری 
اسلامی ایران اجازه انجام فعالیت های اقتصادی می دهد و به 
این سازمان، این امکان را می دهد تا با انتشار آگهی های تجاری، 
منافع مالی داشته باشد. این معافیت ها همچنین به سازمان 
صداوسیما این اجازه را می دهد تا آزادانه تراکنش های مالی 
خود را پیگیری کند. در واقع، این معافیت ها از زمان امضای 
برجام در نظر گرفته شده است. بنابر گزارش فری بیکن، این 
معافیت کمتر از یک ماه پس از لغو تحریم ها علیه همکاری 
هسته ای ایران و روسیه توسط دولت بایدن صورت گرفته است. 
این معافیت تحریم  همچنین برای کسانی که با صدا و سیما 
تجارت می کنند، معافیت هایی را در نظر می گیرد و دسترسی 
آنها را به زیرساخت های مخابراتی جهانی فراهم می کند. طبق 
اطلاعات مندرج در اطلاعیه، معافیت اخیر شامل »معاملات 
مربوط به ارائه خدمات اتصال زمینی و اتصالات فیبر نوری در 
خارج از ایران« و همچنین تراکنش های مختلف مدیریت 
ماهواره ای است. خدمات اداری به نفع صدا و سیما نیز به عنوان 
بخشی از این معافیت، مجاز است که خدمات »ضروری برای 
ایجاد و حفظ اتصال زمینی و ماهواره ای« را شامل می شود. 
به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا، این معافیت به 
صلاحدید وزیر امور خارجه صادر شده و با در نظر گرفتن منافع 

امنیت ملی ایالات متحده انجام شده است.

 جواد آرین منش: 
برجام هنوز هم یک فرصت است 

وضعیت در حوزه سیاست خارجی پیچیده تر از گذشته 
است؛ به ویژه پس از آنکه اروپایی ها با عدم دعوت ایران به 
کنفرانس مونیخ و دعوت اپوزیسیون به نوعی تقابل را علنی 
کردند. حالا در این وضعیت چشم انداز برجام و ارتباط عادی 
ایران با کشورهای غربی چه می شود؟ یک فعال و تحلیلگر 
مسائل سیاسی، درباره این موضوع اظهار داشت: بخشی از 
مشکلات ما در حوزه سیاست خارجی حتما به دشمنان 
برمی گردد اما بخشی هم به نوع ارتباط خودمان با دنیا مربوط 
است. گاهی پیش می آید که ما ارتباطمان را با دنیا محدود 
می کنیم. اکنون شرایطی به وجود آمده است که فقط با 
دو کشور مهم یعنی روسیه و چین و چند کشور منطقه ای 
ارتباط داریم در صورتی که در دهه های ۶0 و ۹0 اقتصاد ما 
به 40کشور دنیا متصل بود. تحرک وزارت خارجه در زمینه 
ارتباط گیری با کشورهای مختلف کم است . آرین منش 
در پایان تصریح کرد: البته گفته  می شود اکنون به صورت 
غیرمستقیم با آمریکایی ها مذاکراتی در انجام است. اخیرا هم 
برخی از کشورهای حوزه خلیج فارس به موضوع مذاکرات 
احیای برجام ورود کرده اند تا شرایطی مهیا شود که مذاکرات 
از سرگرفته شود و احیانا به نتیجه برسد. به هر حال احیای 
برجام برای ما یک فرصت است تا بتوانیم منافع ملی مردم را 

محقق کنیم و نباید از این فرصت عبور کنیم. 

ویــــژه

خبـــــر

آرمان ملی: ابراهیم رئیسی قول داده بود که هرچند سفره های مردم را به برجام گره نخواهد زد اما به دنبال حل و فصل پرونده هسته ای و احیای برجام است. از سوی دیگر او گفت دوستی با همسایگان و برقراری ارتباط با آنها اولویت سیاست خارجه است اما در این مدت به رغم اینکه 
مسیر خوبی برای احیای روابط ایران و عربستان در دولت سابق برداشته شده بود اما هنوز خبری از برقراری رابطه ایران و عربستان نیست. به نظر می رسد هر چند ابراهیم رئیسی به دنبال آن است که سیاست خارجه خوبی را از دولت خود به یادگار بگذارد چرا که صراحتا وعده هایی در 
این زمینه داده اما تیم سیاست خارجه دولت سیزدهم تا این لحظه  نتوانسته که گره ای از کار پرونده هایی مانند رابطه با کشورهای همسایه از جمله عربستان و پرونده هسته ای باز کند. از این منظر به نظر می رسد دستگاه سیاست خارجه کشور باید دچار تحول گردد؛ تحولی که خونی 
جدید در رگ این دستگاه تزریق کرده تا بتواند ادامه مسیر دهد. »آرمان ملی« در این مورد با حشمت ا... فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس دهم به گفت وگو پرداخته است. فلاحت پیشه معتقد است که ضروری است که پرونده هسته ای به شورای عالی امنیت ملی ارسال 

شود تا در آنجا بر چالش هسته ای فائق آیند.  در ادامه گفت  وگو آرمان ملی با وی را می خوانید.

 نسل زد، بودجه، انقباض

 هرچه زمان بیشتر می گذرد و کندوکاو بیشتری روی 
لایحه پیشنهادی دولت برای بودجه سال آینده انجام 
می پذیرد، ابعاد آن نیز بیشتر خود را به منصه ظهور 
می رساند.  اگر نگاهی به جداول بودجه سال ۱402 بیندازیم 
می بینیم که تنها دو وزارتخانه امورخارجه و ورزش و جوانان 
بودجه شان نسبت به سال گذشته به ترتیب ۳/۱4 درصد 
و 4/۱۹ درصد کاهش داشته و اگر مساله حقوق و دستمزد 
کارمندان را در نظر بگیریم عملا پولی برای مسائل دیگر 
باقی نمی ماند که بخواهد در حوزه جوانان خرج شود. 
جدای از نقش دولت و وزیر ورزش نقش معاونت جوانان 
وزارت ورزش و جوانان در این مورد بسیار پررنگ است و 
آقای یامین پور باید پاسخ دهد به عنوان متولی جوانان آن 
هم در این اوضاع اجتماعی که فاصله ای بین نسل جدید و 
حاکمیت شکل گرفته چطور برنامه مشخصی برای حوزه ای 
که متولی اش است ندارد. چطور می شود شما آنقدر بی برنامه 
باشید که حتی امکان جذب بودجه به منظور گزارش 
سازی های دولتی و برگزاری چند برنامه نمایشی نیز نداشته 
باشید! به اعتقاد نگارنده وزارتخانه ورزش و جوانان آنقدر در 
صورت بندی مسائل روز کشور ضعیف بوده که نقش خود را 
فقط در معاونت قهرمانی وزارتخانه خلاصه کرده و آن را هم 
در وعده تمام دولت های پیشین، یعنی خصوصی سازی دو 
تیم پرطرفدار پایتخت که هرگز عملی نخواهد شد خلاصه 
کرده و عملا سال آینده را به روزمرگی خواهد گذراند. 
داستان وقتی غم انگیزتر نیز می شود که به جداول بودجه 
۱402 برای وزارت علوم و تحقیقات هم توجه شود. نادیده 
افزایش 8/۳۶ درصدی بودجه این وزارتخانه نیز نشان 
می دهد که کمترین افزایش بودجه مربوط به پارک های 
علم و فناوری بوده و باقی مربوط به حقوق و دستمزد 
کارمندان وزارتخانه و دانشگاه هاست که اگر 20 درصد را 
به عنوان میانگین افزایش حقوق در نظر بگیریم تنها 8/۱۶ 
درصد به بودجه وزارت علوم نیز اضافه خواهد شد که باز هم 
کمترین در بین نهادهایی است که از بودجه عمومی ارتزاق 
می کنند. مع الاسف باز هم باید تاکید کرد که اگر صورت 
بندی درستی از مساله امروز ایران در بین سیاستگذاران 
وجود داشت باید شاهد توجه جدی به دو بخش جوانان 
و دانشجویان می بودیم که همان طور که پیش تر گفته شد 
گویی نسل زد که آینده ایران را چه خوب و چه بد خواهد 
ساخت نادیده انگاشته شده است. بروز اختلاف را نادیده 

می گیرند.  

 سالار احمدی 
 فعال سیاسی اصلاح طلب

اعلام پلن بی  یعنی شکست دیپلماسی هسته ای
تیمی فراجناحی در شورای عالی امنیت ملی دیپلماسی هسته ای را در دست بگیرد

  ادعای دولت قبل برای وجود موافقت برای احیای برجام، قابل پذیرش نیست
  تنش هسته ای تنشی فرعی برای چین، روسیه و آمریکاست

 منافع ملی را در نظر بگیریم؛ تنش زدایی در دستور قرار می گیرد

آسیب شناسی دستگاه دیپلماسی در گفت وگوی با »آرمان ملی« با حشمت الله فلاحت پیشه:  

پرونده هسته ای 
 باید به شورای 

عالی امنیت ملی بازگردد

 

  در حالی که آقای رئیسی در رقابت های انتخاباتی وعده کنترل بازار ارز را 
دادند، اما در شرایط کنونی قیمت دلار از کانال50 هزار تومان عبور کرده است. 

مهم ترین دلایل افزایش قیمت دلار و تورم در کشور چیست؟
 من پنج دوره در مجلس شورای اسلامی به عنوان نماینده حضور داشته ام و به همین 
دلیل با علت مشکلات کنونی به خوبی آشنایی دارم و معتقدم باید چه اقدامی برای کنترل 
مشکلات کنونی انجام بدهیم. نخست اینکه تجربه نشان داده که دولت کاسب و تاجر 
خوبی نیست. به همین دلیل باید تا آنجا که امکان دارد به سمت خصوصی سازی و تعاونی 
حرکت کنیم. در چنین شرایطی دولت به همان صورت که آقای رئیسی عنوان کرده اند 
دولت باید جنبه حمایت، هدایت و نظارت داشته باشد. تا زمانی که اقتصاد ایران متکی 
به نفت است که آیا کشورهای خارجی از ما نفت بخرند یا خیر وضعیت به همین صورت 
خواهد بود. یکی از آفت های اقتصاد دولتی همین است که قیمت نفت در اختیار ما 
نیست و به همین دلیل نمی توانیم برای آینده به خوبی برنامه ریزی داشته باشیم. دولت 
باید از تصدی گری در اقتصاد دست بردارد و جنبه حمایتی و نظارتی داشته باشد. نکته 
دوم اینکه ما بدون هیچ دلیلی اقتصاد کشور را به قیمت دلار و یورو وابسته کرده ایم در 
حالی که پول رسمی کشور ریال است. ما باید پول کشور را تقویت کنیم و جنبه های 
منقی تأثیرگذاری دلار و یورو بر اقتصاد را از بین ببریم. راه حل این مسأله هم این است 
که باید به تولید به عنوان یک اولویت کلیدی توجه کنیم و به آن بها بدهیم. مقام معظم 
رهبری امسال را سال تولید و خودکفایی نام گذاری کرده اند. سوال این است که مسئولان 
و مردم به چه میزان به این موضوع توجه داشته اند؟ موضوع توجه به تولید باید به یک 
فرهنگ فراگیر در کشور تبدیل شود و همه نسبت به آن اهتمام داشته باشیم. با شعار و 
شعاردرمانی مشکلات اقتصادی کشور حل نمی شود، بلکه نیازمند عمل و تلاش جدی 

برای حل مشکلات هستیم. موضوع سوم این است که ما باید دارای سیستم تنبیه و 
تشویق باشیم. هر کس که در زمینه تولید تلاش می کند باید مورد تشویق قرار بگیرد و 
از سوی دیگر کسی که در زمینه تولید سنگ اندازي مي کند باید تنبیه شود. در شرایط 

کنونی در اقتصاد کشور بسیاري به فکر منافع و سود بیشتر خود هستند. 
  با توجه به شرایط موجود چه انتقاداتی به سیاست های اقتصادی دولت و 

تیم اقتصادی وارد می دانید؟
 ما در سال های گذشته رویکردی را در پیش گرفته ایم 
که بسیاری از افراد نخبه و کارشناس را بنا به دلایلي و بعضا 
سلیقه ای کنار گذاشته ایم. نکته دیگر اینکه دولت به تنهایی 
نمی تواند همه مشکلات را حل کند و بلکه همه نهادها و قوای 
دیگر نیز باید به دولت کمک کنند. این وضعیت درباره همه 
دولت ها وجود دارد و درباره دولت آقای رئیسی نیز وجود 
خواهد داشت. به هر حال در شرایط کنونی کشور در وضعیت 
سختی قرار دارد و به همین دلیل همه باید به دولت کمک 
کنند. ما باید این نکته را در نظر داشته باشیم که همه ما در 
یک کشتی نشسته ایم و اگر آسیبی به این کشتی وارد شود 
همه ما آسیب خواهیم دید. مقام معظم رهبری به تازگی 
فرمان عفو برخی از زندانیان اتفاقات اخیر را اعلام کرده اند. من 
معتقدم باید این فرمان عفو را تا آنجا که امکان دارد گسترش 
بدهیم و شمول آن را بیشتر کنیم. در چنین شرایطی کسانی 
با مشکل مواجه شده اند در شرایط جدیدی قرار بگیرند که 
بتوانند به فعالیت های مدنی و اجتماعی خود ادامه بدهند. 
اینکه تنها یک نوع تفکر بر کشور حاکم باشد صحیح نیست 
و نتایج خوبی برای کشور به همراه نخواهد داشت. ما باید 
جاذبه درست کنیم و تا آنجا که امکان دارد دافعه را کاهش 
بدهیم. نکته دیگر اینکه ما باید به مردم توصیه های لازم را 
انجام بدهیم. یکی از این توصیه ها مصرف بهینه سوخت، آب، 

برق، گاز و... است. براساس آمارهای منتشر شده مصرف سوخت در ایران به اندازه همه 
کشورهای اروپایی است. چرا باید ما با چنین وضعیتی مواجه باشیم؟باید مردم و بازار و 
نخبگان را به کار بگیریم و از ظرفیت های موجود کشور برای عبور از چالش ها استفاده 

کنیم. 
  با توجه به بودجه سال آینده و رویکردی که دولت در پیش گرفته آیا 

می توان به بهبود وضعیت اقتصادی در سال آینده خوشبین بود؟
 موضوع گرانی و مشکلات اقتصاد از ابتدای انقلاب تاکنون مطرح بوده است. 
گرانی در کشور یک شبه به وجود نیامده که بتوان یک شبه آن را از بین برد. این 
وضعیت به شکل های مختلف تا امروز ادامه داشته است. این در حالی است که در 

برخی مقاطع »گرانفروشی« نیز به دلیل نوسان قیمت ارز و یا کاهش ارزش پول ملی 
در کنار تورم قرارگرفته است. امروز کشور با مشکلات 
مختلف داخلی و خارجی مواجه است. به همین دلیل 
مسئولان باید بیش از آنکه به دنبال فرافکنی و متهم کردن 
یکدیگر باشند با وحدت رویه عمل کنند تا این مشکلات 
کاهش پیدا کند. با گفتاردرمانی 
و شعار درمانی مشکلات کشور 
حل نمی شود. مشکلات کشور 
نیاز به عمل درمانی دارد. امروز 
مهم ترین مشکلات مردم کشور 
مسائل اقتصادی است. در مرحله 
نخست باید مشکلات معیشتی 
مردم را به دو قسمت تقسیم کرد. 
بخش نخست مربوط به مشکلات 
خارجی است که عمدتأ نیز به 
واردات و صادرات بازمی گردد و 
بخش دوم نیز به سوء مدیریت های 
داخل کشور ارتباط پیدا می کند. 
نباید همه مشکلات معیشتی را 
به رویکرد سیاست خارجی کشور 
گره زد و بلکه باید واقع بینانه به 
قضیه نگاه کرد. ما باید این نکته 
را بپذیریم که در درون کشور 
استعدادها و ظرفیت های زیادی 
وجود دارد که هنوز نتوانسته ایم 
به خوبی از آنها استفاده کنیم. باید 

بین شعار و عمل تفاوت قائل شد و نباید شعار را معیار سنجش 
عملکرد دولت قرار داد. همه چیز به این بستگی دارد که ما به چه میزان از ظرفیت های 
داخلی برای تغییر شرایط استفاده می کنیم. هنگامی که ما می توانیم برنج، گندم و 
کالاهای اساسی را خودمان تولید کنید باید روی این موضوع سرمایه گذاری کنیم و 
از ظرفیت های موجود استفاده کنیم. در شرایط کنونی نزدیک به یک سوم محصول 
کشاورزی ما به دلایل مختلف از بین می رود. دولت بارها عنوان کرده که باید میزان 
مصرف برق را کاهش بدهیم که ناچار به خاموشی نشویم. من معتقدم ما باید از همه 
ظرفیت های موجود برای کاهش و از بین بردن چالش های کنونی استفاده کنیم. بهترین 
کار این است که تلاش کنیم مشکلات را از داخل کشور حل کنیم و از داخل کشور برای 
آن راه حل پیدا کنیم. مقام معظم رهبری سه سال اخیر را به نام سال تولید نام گذاری 

کرده اند. این در حالی است که اقدام موثری در زمینه تقویت تولید ملی صورت نگرفته 
است. برخي مسئولان جهادی عمل نمی کنند. ما در درون 
کشور از توانایی ها و استعدادهای کافی برخوردار هستیم. به 
همین دلیل باید به توانایی های داخلی خودمان اتکا کنیم و از 

ظرفیت هایی که در اختیار داریم بیشتر استفاده کنیم. 
  آیا امیدي برای تغییر شرایط سخت اقتصادی 
مردم مشاهده  معیشتی  بهبود وضعیت  و  موجود 

می کنید؟
 اگر تصمیمات به صورت عقلایی تر گرفته شود و نهادهای 
تصمیم گیر به هم کمک کنند من امیدوارم که به تدریج 
بهبودی حاصل خواهد شد. این اتفاق نیز نیازمند ارجح دانستن 
منافع ملی بر منافع شخصی و گروهی است که باید موردتوجه 
مسئولان مربوطه قرار داشته باشد. واقعیت این است که هنوز 
وضعیت برجام مشخص نیست و وضعیت پیچیده ای به خود 
گرفته است. به همین دلیل ما نمی دانیم قرار است در آینده 
چه اتفاقی در این زمینه رخ بدهد. تحریم های بین المللی در 
سال های اخیر فشارهای زیادی روی اقتصاد ایران آورده است. 
این تحریم ها به صورت ظالمانه علیه مردم ایران اعمال شده 
است. به همین دلیل این تحریم ها باید برداشته شود و منتی 
نیز بر ما نگذاشته شود. به هرحال هر کشوری حق دارد که با 
کشورهای دیگر ارتباط اقتصادی و تجاری داشته باشد و بتواند 
پول خود را دریافت کند. نکته مهم اینکه اگر تحریم ها برداشته 
شود و ما بتوانیم مانند گذشته در بازارهای جهانی فعالیت 
داشته باشیم فوائد این فعالیت اقتصادی باید در طرح های 
زیربنایی و زیرساختی مورد استفاده قرار بگیرد. در شرایط 
کنونی ما طرح هایی در کشور داریم که بیش از 50 درصد و یا 
حتی80 درصد آن تکمیل شده و تنها بخش هایی از آن باقی مانده است. به همین دلیل 
در ابتدا باید این طرح های نیمه تمام را به پایان برسانیم. اگر به سمت تکمیل پروژه های 
نیمه تمام حرکت کنیم هم اشتغال ایجاد می شود و معضل بیکاری از بین می رود و هم 
اینکه دسترسی به خدمات راحت تر می شود و شرایط بهتری برای کشور به وجود می آید. 
مدیریت پروژه های نیمه تمام و به پایان رساندن آن در شرایط کنونی می توان کمک 
بزرگی به اقتصاد کشور کند و گشایش های بزرگی را به وجود آورد. کشور را باید با مالیات 
اداره کرد و درآمدهای نفتی صرف امور زیربنایی شود. در شرایط کنونی ما فرار مالیاتی 
زیادی در کشور داریم که یک چالش جدی در اقتصاد کشور است. ما باید به امور کشور 
مسئولیت شناسی بیشتري داشته باشیم. آموزش و پرورش ما باید عقل معاش به دانش 

آموزان یاد بدهد تا80 درصد اقتصاد کشور دولتی نباشد. 

سیدرضا اکرمی در گفت وگو با »آرمان ملی«:

باید شمول فرمان عفو رهبری را بیشتر کرد
        باید از ظرفیت مردم، نخبگان و بازار برای عبور از چالش ها استفاده کنیم             دولت برای مهار تورم و گرانی باید سیستم تشویق و تنبیه داشته باشد                 نباید اجازه داد اقتصاد کشور به قیمت دلار وابسته باشد            با شعاردرمانی مشکلات اقتصادی کشور حل نمی شود

        تجربه نشان داده دولت، کاسب و تاجر خوبی نیست                  دولت باید از تصدی گری در اقتصاد دست بردارد                   تا زمانی که اقتصاد دولتی است باید شاهد تورم و گرانی باشیم
  آرمان ملی-  احسان انصاری: »مقام معظم رهبری به تازگی 
فرمان عفو برخی از زندانیان اتفاقات اخیر را اعلام کرده اند. من 
معتقدم باید این فرمان عفو را تا آنجا که امکان دارد گسترش 
بدهیم و شمول آن را بیشتر کنیم. در چنین شرایطی کسانی که با 
مشکل مواجه شده اند در شرایط جدیدی قرار بگیرند که بتوانند 
به فعالیت های مدنی و اجتماعی خود ادامه بدهند. اینکه تنها یک 
نوع تفکر بر کشور حاکم باشد صحیح نیست و نتایج خوبی برای 
کشور به همراه نخواهد داشت. ما باید جاذبه درست کنیم و تا آنجا 
که امکان دارد دافعه را کاهش بدهیم.« جملات ذکر شده اظهارات 
حجت الاسلام سیدرضا اکرمی، نماینده پنج دوره مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگو با »آرمان ملی« است. اکرمی در این گفت وگو 
به مهم ترین چالش ها و فرصت های موجود کشور به خصوص در 

زمینه اقتصادی پرداخته که در ادامه می خوانید.

موضوع گرانی و 
مشكلات اقتصاد از 
ابتدای انقلاب تاکنون 
مطرح بوده است. گرانی 
در کشور یک شبه به 
وجود نیامده که بتوان 
یک شبه آن را از بین برد. 
این وضعیت به شكل های 
مختلف تا امروز ادامه 
داشته است. این در حالی 
است که در برخی مقاطع 
»گرانفروشی« نیز به 
دلیل نوسان قیمت ارز و 
یا کاهش ارزش پول ملی 
در کنار تورم قرارگرفته 
است

توجه به تولید باید 
به یک فرهنگ فراگیر 
در کشور تبدیل شود و 
همه نسبت به آن اهتمام 
داشته باشیم. با شعار و 
شعاردرمانی مشكلات 
اقتصادی کشور حل 
نمی شود، بلكه نیازمند 
عمل و تلاش جدی برای 
حل مشكلات هستیم. ما 
باید دارای سیستم تنبیه 
و تشویق باشیم. هر 
کس که در زمینه تولید 
تلاش می کند باید مورد 
تشویق قرار بگیرد و از 
سوی دیگر کسی که در 
زمینه تولید سنگ اندازي 
مي کند باید تنبیه شود

 


